
 

 

 

 

13.2. Stahování podstatných a přídavných jmen 

Existuje skupina adjektiv a podstatných jmen středního rodu 3. deklinace, která mají kmeny 

zakončené na -ε. Podle očekávání toto slabé ε se spojuje s koncovkami, přičemž vznikají 

nepatrně odlišné tvary. Toto však nejsou nové koncovky, ale obvyklé koncovky 3. deklinace 

zakryté docela předvídatelnými staženími.  

 

13.2.1 Podstatná jména 

Všechna jsou středního rodu. Pamatujte na to, že jejich kmen končí na -ε, přestože toto není 

obvykle zobrazeno. Např. „národ“ je ἐθνος, ἐθνους, το (s kmenem ἐθνε). 

 tvar proces jeho vzniku 

sg. N. ἐθνος  

 G. ἐθνους ἐθνε + ος ε + ο → ου 

D. ἐθνει ἐθνε + ι 

A. ἐθνος Νeutrum, tedy jako N. 

pl. N. ἐθνη ἐθνε + α ε + α → η 

 G. ἐθνων ἐθνε + ων ε + ω → ω  

D. ἐθνεσιν ἐθνε + σιν  

A. ἐθνη Νeutrum, tedy jako N. 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

 

 

 

13.2.2 Adjektiva 

Tato se skloňují velmi podobně jako ἐθνος. Např. „pravdivý“ je ἀληθης, ἀληθες, (G.) 

ἀληθους . 

  mask./fem.  neut.  

sg. N. ἀληθης  ἀληθες  

 G. ἀληθους ε + ο → ου ἀληθους ε + ο → ου 

 D. ἀληθει  ἀληθει  

 A. ἀληθη ε + α → η ἀληθες  

pl. N. ἀληθεις ε + ε → ει ἀληθη ε + α → η 

 G. ἀληθων ε + ω → ω ἀληθων ε + ω → ω 

 D. ἀληθεσιν  ἀληθεσιν  

 A. ἀληθεις  ἀληθη ε + α → η  

 

Poznámka: Pouze A. pl. m./f. je nepatrně zvláštní v tom, že kopíruje N., když očekáváte 

stažení -εας. 

 

 

 


